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رویدادها
پیشنهاد هادی رضوی به عوامل شهرزاد

تا روشن شدن پرونده »امامی« 
دستمزد نگیرید

س��رمایه گذار ش��هرزاد ی��ک گف��ت: برای 
آگاهی مردم ارزش قائل باش��ید و بگذارید ادامه 
تصویربرداری »ش��هرزاد« به بعد از حل مشکل 
آق��ای امامی موکول ش��ود. به گ��زارش فارس، 
محمدهادی رضوی با اش��اره به جلسه ای که با 
مسؤولان وزارت ارشاد داشته است، عنوان کرد: 
متاسفانه دوس��تان فکر می کردند من تنها ادعا 
مطرح کردم و اس��نادی در دس��ت ندارم این در 
حالی است که من علاوه بر اسناد و مدارک دارای 
3 ش��اهد عاقل و بالغ هس��تم، یکی از شاهدها 
آقای س��عید ملکان اس��ت. حتی آقای اسدزاده 
)تصویرگستر پاس��ارگاد( هم از قرارداد ما به هر 
دلیلی که آن را نمی دانم مطلع نبود. وی در پاسخ 
به این سوال که چرا مدارک را جهت اعاده حق به 
قوه قضائیه ارجاع نمی دهند، گفت: خوشبختانه 
یا متاس��فانه من خلاف آنچه برخی افراد از من 
تصویر کرده و س��اخته اند، اخلاق مدار هس��تم 
و قصد ندارم  یک پرونده با ش��کایت خصوصی  
روی  پرون��ده  آق��ای  امامی  ق��رار دهم. این در 
حالی است که براساس قرارداد میان من و آقای 
امامی، محل دعاوی ما  معاونت سینمایی ارشاد 
مشخص ش��ده اس��ت. نکته دیگر اینکه  وقتی 
وزارت ارشاد جلوی  پروانه ساخت و نمایشی که 
خود صادر ک��رده را می گیرد نیاز به قوه قضائیه 
و مراجع ذی صلاح نیست اما وقتی من براساس 
اسناد اعاده حق می کنم نیاز به قوه قضائیه است؟! 
دوس��تان بر این باورند که شهرزاد باعث رونق و 
جان گرفتن فضای سینما و شبکه خانگی شده 
و تمایلی به برهم زدن این روال ندارند. وی ادامه 
داد: متاسفانه دوس��تان مرا به بی اخلاقی متهم 
می کنن��د اما این عزیزان خود در ادامه س��اخت 

»شهرزاد« بی اخلاقی می کنند. 

آغاز ساخت »ماجرای نیمروز«  
»ماجرای نیمروز« دومین فیلم بلند سینمایی 
محمدحس��ین مهدوی��ان ب��ه تهیه کنندگ��ی 
س��یدمحمود رضوی اوایل آذر ماه کلید خورد. 
به گزارش فارس، دومین فیلم بلند س��ینمایی 
محمدحسین مهدویان با تکمیل لیست بازیگران 
اوای��ل آذر م��اه در حوالی تهران کلی��د خورد. 
مهدویان س��ال گذشته با فیلم موفق »ایستاده 
در غبار« در جشنواره فیلم فجر حضور داشت و 

توانست جوایز متعددی را از آن خود کند. 

معرفی کتابی درباره سبک زندگی 
در مراسم نماز جمعه 

کتاب »س��بک زندگی اس��لامی در سیره 
رض��وی« در نماز جمعه هفته پیش سراس��ر 
کش��ور معرفی ش��د. به گزارش فارس، کتاب 
»سبک زندگی اس��لامی در سیره رضوی« در 
نماز جمعه سراسر کش��ور معرفی شد. سبک 
زندگی اسلامی یکی از موضوعات بسیار مهمی 
اس��ت که در سال های اخیر بیشتر مورد توجه 
قرار گرفته است. کتاب »سبک زندگی اسلامی 
در س��یره رضوی« یکی از کتاب های بس��یار 
خوبی اس��ت که با نگاه به س��یره حضرت امام 
رضا)علیه السلام( س��بک زندگی ایده آل دینی 

و اسلامی را به خواننده خود معرفی می کند. 

»سلفی با ابومهدی« آماده نمایش شد
وحید فراهانی گفت: مستند 
»س��لفی با ابومه��دی« را در 
عملیات فلوجه ک��ه خود در 
آنجا حضور داشتیم، ساختیم. 
ب��ه گ��زارش ف��ارس، وحید 
فراهانی مستندساز گفت: در چندین سفر که به 
عراق داش��تیم دنبال این بودیم که با ابومهدی 
مصاحبه ای داش��ته باش��یم. در عملیات فلوجه 
خبرنگاران زیادی حضور داش��تند و ما س��عی 
کردیم به سمت یک شخصیت برویم تا بتوانیم 
کاری متفاوت ت��ر انجام دهیم، بعد از یک هفته 
رایزنی توانس��تیم او را ببینی��م و زمانی را برای 
مصاحبه و فیلمبرداری مان هماهنگ کنیم. یک 
هفته نیز در کنار او بودیم اما س��عی می کردیم 
خیلی پا پیچش نش��ویم، چرا که او مشغله های 
کاری و ذهن��ی زیادی داش��ت. وی افزود: یکی 
از آرزوهایم این بود که درباره وی یک مس��تند 
بسازم. مصاحبه هایی که با وی انجام شده است 
برخی شان قبل از خوابش بوده، چرا که واقعا او 
زمانی برای این کارها نداشت.  امیدوارم مخاطبان 

این مستند را دوست داشته باشند. 

انتشار مجموعه شعر رضا اسماعیلی
جدیدترین مجموعه شعر رضا اسماعیلی با 
عنوان »سمت روشن دنیا« با مقدمه ای از اکبر 
اکسیر منتشر شد. به گزارش فارس، جدیدترین 
مجموعه شعر رضا اسماعیلی با عنوان »سمت 
روشن دنیا« با مقدمه ای از اکبر اکسیر منتشر 
شد. این مجموعه شعر که نخستین مجموعه 
مستقل آزادسروده های اوست در بردارنده 224 
قطعه سپیدس��روده کوتاه با مضامین غنایی، 

اجتماعی است. 

 برگزاری هشتمین یادواره 
»شب عاشورایی«

 هش��تمین یادواره »شب عاش��ورایی« به 
مناس��بت گرامیداشت هفته بس��یج در سالن 
اجتماعات دانشگاه علم و صنعت برگزار می شود. 
ب��ه گزارش فارس، هش��تمین یادواره »ش��ب 
عاشورایی« به مناسبت گرامیداشت هفته بسیج 
با مشارکت فرهنگسرای رضوان، فرهنگسرای 
اش��راق، ش��هرداری و بنیاد شهید منطقه 4 و 
نهاد نمایندگی ولی فقیه دوشنبه هشتم آذرماه 
مصادف با س��الروز رحلت پیامبراعظم )ص( از 
س��اعت 19 تا 21 در سالن اجتماعات دانشگاه 

علم و صنعت برگزار می شود.  

معاون نظارت و ارزشیابی سازمان سینمایی:
فیلم کاهانی کلًا قابل نمایش نیست

معاون نظارت و ارزشیابی سازمان سینمایی 
گفت: مش��کل فیل��م قابل اصلاح نیس��ت که 
اصلاحیه خورده باشد، کلاً قابل نمایش نیست. 
به گزارش تس��نیم، حبی��ب ایل بیگی معاون 
نظارت و ارزش��یابی س��ازمان سینمایی درباره 
فیلم »ارادتمند؛ نازنین بهاره تینا« گفت: فیلم 
آقای کاهانی پروانه نمایش دریافت نکرده است 
و نمی تواند به هیچ عنوان به نمایش درآید. وی 
درباره احتمال اکران این فیلم جنجالی در آینده 
گفت: مشکل این فیلم قابل اصلاح نیست که 
اصلاحیه خورده باشد، کلاً قابل نمایش نیست.

تجلیل از رضا فیاضی در جشنواره 
تئاتر کودک

براس��اس تصمیم ش��ورای سیاست گذاری 
جش��نواره تئاتر کودک و نوجوان بزرگداش��ت 
بیست وسومین دوره جش��نواره به پاس سال ها 
ت��لاش و خدمت مؤثر به هن��ر تئاتر کودک و 
نوج��وان به رضا فیاضی پیشکس��وت این هنر 
اختصاص یافت. به گزارش تسنیم، رضا فیاضی، 
بازیگر، نویسنده، صداپیشه، کارگردان و مجری 
ایرانی متولد 1322 در اهواز اس��ت که در طول 
سال ها فعالیت هنری در بیش از 70  اثر هنری 
شامل تئاتر، سینما و سریال تلویزیونی حضور 

داشته است.

کوچ اجباری بازیگر تئاتر
پی��ام دهک��ردی، بازیگر و کارگ��ردان تئاتر، 
س��ینما و تلویزی��ون که چندی اس��ت از تهران 
ب��ه لاهیجان هج��رت ک��رده، می گوی��د برای 
 زن��ده مان��دن ای��ن تصمی��م را گرفته اس��ت. 
به گ��زارش مهر، دهک��ردی درب��اره دلایل این 
هجرت و فعالیت این روزهای خود گفت: واقعیت 
این اس��ت که در این س��ال ها در حوزه بازیگری 
و کارگردان��ی تئاتر و حتی تولید متن، آموزش و 
پست های اجرایی در حوزه هنرهای نمایشی به 
جد فع��ال بودم و البته همواره منتقد. وی افزود: 
من در تهران به نهایت ناامیدی رسیدم و این در 
حالی است که اصلا دوست ندارم در زندگی ناامید 
بمانم. احساس کردم برای زنده بودن باید هجرت 
کنم. بعد از بررسی های فراوان جمع بندی نهایی 
من ای��ن بود که به لاهیجان هج��رت کنم. این 
بازیگر تئاتر و س��ینما و تلویزیون افزود: تا زمانی 
که رفتارها و جریان های فرهنگی تابع هیجان و 
تصمیمات مقطعی و گذراست به هیچ نتیجه ای 
نخواهیم رس��ید. تئاتر هیچگاه برای من تجارت 
نبود، تئاتر برای من نان به نرخ روز خوردن نبود 
ک��ه بخواهم فلان فرد را بی��اورم که کارم فروش 
داشته باشد. معتقدم همچنان مساله اصلی تئاتر 
این است که »نخواستن یا نتوانستن، مساله این 
است«؛ اینکه مدیران نمی خواهند یا نمی توانند 
تئات��ر ایران را بس��امان کنند ک��ه من می گویم 
نمی خواهند اگرنه این مقوله می توانست حل شود.

ساخت سریال تعاملي »پیکسل«
» پیکس��ل« عنوان نخستین سریال تعاملي 
ایران اس��ت که تولید فاز اول��ش بزودي به پایان 
مي رسد. به گزارش »وطن امروز«، برزو ارجمند، 
جواد یحی��وی و نرگس محم��دی بازیگران تازه 
پروژه »پیکس��ل« هس��تند که جل��وی دوربین 
محم��ود معظمی رفته ان��د. حامد عنق��ا طراح، 
نویسنده و تهیه کننده س��ریال »پیکسل« است 
و س��اختار روایی آن را با فرمتی جدید پایه ریزی 
کرده است. این سریال نخستین تجربه »سریال 
تعاملی« به حس��اب می آید که بیننده ها در روند 
روایت داس��تان آن مش��ارکت دارن��د. جزئیات و 
کیفیت مشارکت مخاطبان در قصه طی هفته های 
آینده اعلام خواهد شد. »پیکسل« در ژانر معمایی 
س��اخته می شود و داستان آن حول و حوش یک 
اتفاق هولناک شکل مي گیرد، اتفاقي که موجب 
مي شود زندگی یک خواننده معروف و پرطرفدار با 
سرنوشت 2 سوپراستار سینما گره بخورد. اما چه 

کسی این اتفاق را رقم زده و آن را جلو مي برد؟

گ�روه فرهن�گ و هن�ر:  در ماه های پایانی 
دولت یازدهم، اظهارنظرهایی که از سوی 
برخی س��ینماگران و حتی برخی حامیان 
هنری سابق روحانی مطرح می شود، فارغ 
از ه��ر کارنامه عملکردی می تواند معیاری 
ب��رای توان فرهنگی دولت یازدهم باش��د. 
به گ��زارش »وطن امروز«، این روزها دولت 
روحان��ی در فضایی ک��ه از آن برآمده نیز 
جایگاه مناسبی ندارد. برخی اظهارنظرهای 
شفاف هنرمندان، به صراحت از بهتر بودن 
فضای کار در دوران قبل از روحانی حکایت 
دارد. اظهارنظر مه��دی کرم پور در برنامه 
»هفت« که به صراحت از ظرفیت بالاتر در 
دوره قبل در حوزه سینما سخن می گوید، 
قابل تامل است. در این میان حتی منیژه 
حکمت گفته است بدترین دوران فعالیت 
کاری اش دوران روحان��ی اس��ت. حکمت 

در پاسخ به سوال خبرنگار نش��ریه کارگزاران که از 
او می پرس��د: »اگر به سال 92 بازمی گشتید با توجه 
ب��ه ش��رایط الان، تومار حمای��ت از روحانی را امضا 
می کردید؟« می گوید: »نه امضا نمی کردم«. حکمت 
حتی در ی��ک گفت وگوی اینترنتی صری��ح از اداره 
فامیلی دولت توس��ط حسن روحانی انتقاد می کند: 
»دوران آق��ای روحانی بدترین دوران کاری من بود، 
من در دوره قبل که خیلی مشکلات داشتم به مراتب 
شرایطم بهتر بود. با صدای بلند این را می گویم. قبلا 
هم گفته ام«. این سینماگر با بیان اینکه اصلا قبول 
ندارد دولت تحت فشار است، می افزاید: »اصلا قائل 
به این نیستم که کاری نکنیم و بگوییم فشار هست. 
چه فش��اری روی آنهاست؟ چه مشکلاتی داشتند؟ 
دوران احمدی ن��ژاد متف��اوت بوده؟ هم��ه دولت ها 
این مش��کلات را داشته اند، هر مدیری یک حلقه از 
دوس��تانش را کنارش گذاشته است و بده بستانی با 
آنها دارند، بقیه مردم چه ارتباطی با این دولت دارند؟ 
روابط عمومی هایشان چه کس��انی هستند؟ روابط 
عمومی های آنها حلقه اتصال دولت با مردم هستند، 
چه مش��ارکتی را از مردم خواسته اند؟« حکمت در 
بخ��ش دیگری از این گفت وگو با انتقاد از فس��اد در 
این دولت می گوید: »وظیفه دولتی که با مش��کلات 
معیشتی مردم روبه رو است این است که فامیل هایش 
را در باف��ت حکومتی وارد نکند. ملت در فقر اس��ت 
و پول های میلیاردی جابه جا می ش��ود اما اطلاعات 
درستی به مردم داده نمی شود. قرار نیست همه اش 
ابزار سیاسی برای زدن دولت قبل باشد. خسته شدیم 
آنقدر مدام می گویند دولت قبلی! الان چه کرده اید؟!« 
حکمت در بخش دیگری از این گفت وگو می گوید: 

»تعداد فیلم هایی که این دوره ممنوع شد به مراتب 
از دوره آقای ش��مقدری بیشتر است. باید و نباید ها 
در شورای پروانه ساخت به مراتب بیشتر است«. در 
بخشی از برنامه »هفت« این هفته که میزگردی را با 
موضوع سینمای سیاسی روی آنتن برده بود، مهدی 
کرم پور درباره فضای ساخت فیلم های سیاسی تلویحا 
فضای دولت فعلی را به نقد کش��ید و گفت: »همه 
گروه های سیاسی باید زمینه را فراهم کنیم که همه 
درباره همه مس��ائل فیلم بس��ازند. هرچند ظرفیت 
دولت آق��ای احمدی نژاد در برخی زمینه ها نش��ان 
داده ش��د بیشتر است«. اظهارنظرهایی از این دست 
که هنرمندان در محافل یا در حاش��یه مصاحبه ها و 
خ��ارج از گفت وگو با خبرنگاران مطرح می کنند کم 
نیست. کارگردانان و فیلمسازانی که برخی به روحانی 
هم رای داده اند این روزها ناامیدانه به دولت یازدهم 
می نگرند. اگرچه منتقدان دولت در این میان بیشتر 
متوجه توقیف و برخورد بوده اند. حسین شمقدری، 
مستندس��از اخیرا ط��ی اظهارنظری گف��ت: ما در 
مستند »میراث آلبرتا« صریحا از رئیس جمهور قبل 
انتق��اد کردیم اما وی بخوبی با ما برخ��ورد کرد. اما 
می بینیم در این دولت با مس��تندی که کاملا بنیه 
تاریخی دارد، مس��تند »من روحانی هستم« چگونه 
برخورد می ش��ود؟ توقیف می ش��ود و جلوی پخش 
آن گرفته می ش��ود و از تولیدکنندگان آن شکایت 
می ش��ود. این فضای نقد در سینمای مستند است. 
چ��را؟« موضوع فضای بس��ته در دولت روحانی چه 
در فضاهای فرهنگی و چه در رس��انه و چه در حوزه 
سیاسی مساله ای نیست که پیش از این مطرح نشده 
باش��د. اظهارات اخیر رئیس دس��تگاه قضا مبنی بر 

تلاش روحانی برای توقیف و بس��تن برخی رسانه ها 
تکان دهنده اس��ت و می تواند گوش��ه ای از مواجهه 
روحانی ب��ا موض��وع »آزادی« در فضاهای فکری و 
فرهنگی باش��د. بتازگی آملی لاریجانی در اظهاراتی 
از تلاش روحانی برای توقیف برخی رسانه ها اینطور 
پرده برداش��ت: »برادر بزرگوار شما خودتان شفاهاً یا 
کتباً با واسطه یا بی واسطه بارها گفته اید چرا با فلان 
روزنامه یا فلان سایت برخورد نمی کنید یا نزد مقام 
معظم رهبری گلایه می کنید که چرا دستگاه قضا با 
فلان روزنامه برخورد نکرده اس��ت. اما وقتی در بین 
اهالی مطبوعات و رسانه حضور می یابید ندای آزادی 
مطبوعات س��ر می دهید و اینکه قلم ها را نشکنید و 
دهان ها را نبندید!« در میان این مواجهه های دوگانه 
هنرمندان و س��ینماگران و حتی طرف��داران دولت 
روحانی از اینکه اتفاقی متفاوت در این فضا به وجود 
بیاید ناامید شده اند. عدم حضور روحانی در جلسات 
شورایعالی سینما و معطل ماندن این جلسات، نگاه 
ابزارمحور به مساله فرهنگ و عدم روراستی و صداقت 
با هنرمندان، رویکرد آمرانه به فضای هنری و نقد در 
دولت روحانی اوج گرفته اس��ت. البته این اتفاق در 
مواجهه روحانی با مسائل فرهنگی کم سابقه نیست. 
پرویز امینی، جامعه شناس سیاسی و پژوهشگر مسائل 
اجتماعی با اشاره به روحیه »نقد ناپذیر« رئیس دولت 
یازدهم به س��ابقه تاریخی مواجهه تند وی با مسائل 
فرهنگی نیز اشاره می کند و می گوید: روحانی درباره 
فیلم مارمولک در دوره ای که دبیر شورایعالی امنیت 
ملی اس��ت چه می گوید؟ فیلمی که به زعم خیلی 
از مذهبی ها، مساله س��از نیس��ت اما روحانی پس از 
تماش��ای فیلم می گوی��د »حتی در رژیم ش��اه هم 

کسی جسارت ساخت فیلم موهنی مثل 
مارمولک را نداش��ت«. ح��الا این داوری 
فیل��م مارمولک را مقایس��ه کنید با این 
سخن که هنرمند ارزش��ی و غیرارزشی 
نداریم! س��ال 80 در مجله راهبرد شماره 
20، متعلق به مرکز تحقیقات مجمع که 
مدیر مسؤول آن نیز آقای روحانی است، 
س��خنرانی وی )اواخر سال 79( راجع به 
امنیت عمومی منتشر شده است. ببینید 
آقای روحانی چه دیدگاهی درباره آزادی 
دارد؟ »محاکمه« و »تعطیلی« رسانه های 
متخل��ف را کاری »حداقل��ی« می داند و 
از »خداحافظی« مس��ؤولان آن رس��انه 
از »فعالیت ه��ای سیاس��ی و اجتماعی« 
س��خن می گوی��د. رئیس جمه��ور ذیل 
عنوان خط قرمز ص23 مجله این بحث 
را مطرح کرده اس��ت که: »هیچ کش��ور 
دموکراتیک��ی را در دنی��ا پیدا نمی کنی��د که برای 
احزاب و رس��انه ها خط قرمزی نداشته باشد، حتی 
یک مورد نیز پیدا نمی کنید. در کش��ورهای اروپایی 
و غربی اگر موضوعی را وزارت خارجه مصلحت نداند 
که در مطبوعات منتشر شود، امکان ندارد آن مساله 
طرح ش��ود. محال اس��ت روزنامه ای آن را افشا کند. 
اگر س��رویس داخلی و خارجی و دستگاه اطلاعاتی 
آنها نخواهد مطلبی در رس��انه ها مطرح شود، امکان 
ندارد آن مساله طرح شود. لابد می پرسید اگر تخلف 
کردند و آن مس��اله را افش��ا کردند چه برخوردی با 
آنها می شود؟ آیا در دادگاه محاکمه می شوند، روزنامه 
را تعطیل می کنن��د؟ اینها حداقل اس��ت. اصلاً آن 
 رسانه و مس��ؤولان آن، برای همیشه باید از فعالیت 
سیاس��ی- اجتماع��ی خداحافظی کنن��د«. به نظر 
می رس��د با این نوع رویکرد در قبال آزادی و فضای 
فرهنگی انتظارهایی ک��ه برخی در زمان جمع آوری 
امضا برای حمایت از روحانی داشتند، برآورده نشده 
و نخواهد شد. چنانکه منیژه حکمت در گفت وگو با 
نشریه کارگزاران در این باره تصریح کرده و می گوید: 
»کسانی به من زنگ می زنند و می گویند تو گفتی به 
روحانی رای بدهیم... من دیگر سعی می کنم هزینه 
ندهم و پاسخگوی کس��انی که در این وادی به من 
اعتماد کرده بودند، نشوم... این دولت با شعار قشنگی 
به اس��م امید آمد، چه شده که امید اکثریت سینما 
ناامید شده است؟... من گاهی می شنوم چقدر دوره 
ش��مقدری خوب بود!... این را صراحتا نخس��تین بار 
به ش��ما می گویم. چ��ون امضاهای کس��انی که از 
کاندیداهای سیاس��ی حمایت کرده اند هنوز هست؛ 

شما یک سرچ بکنید ببینید چه کسی کجاست!«

سینماگران این روزها اظهارات صریحی درباره ناکارآمدی فرهنگی دولت یازدهم مطرح می کنند

قبل از روحانی بهتر بود
اخبار

وطن امروز  شماره 2037  یکشنبه 7 آذر 1395

 برنامه سینمایی »هفت« بامداد شنبه
6 آذرم��اه ب��ا موضوع س��ینمای 
سیاسی روی آنتن زنده شبکه سه سیما رفت. به 
گزارش »وطن ام��روز«،  »هفت« در میزگردی با 
حضور مهدی کرم پور و مهدی آذرپندار به بررسی 
سینمای سیاس��ی در ایران پرداخت. کرم پور در 
ابتدای س��خنانش بیان داشت: اساسا زمانی که از 
سینمای سیاسی صحبت می کنیم، در واقع درباره 
نقد قدرت صحبت می کنیم. سینمای پروپاگاندا و 
در جهت تبلیغ سیاست های حکومت بوده است و 
از سوی مقابل سینمایی که کارش غر زدن است، 
نیز کم وبیش حضور داشته است. کرم پور با اشاره 
به فضای دوقطبی سیاسی در ایران گفت: سینمای 
سیاس��ی آس��یبی دارد که می تواند آن را از عمق 
به سطح ببرد. امروز وقتی سوار تاکسی می شوید 
تحلیل های عمیق تری از سوی عموم مردم درباره 
مسائل سیاسی می بینید اما وقتی به عرصه سینما 
می آی��د ای��ن دوقطبی علیه یا ل��ه موضوع فیلم، 
حرف فیلم را قیچی می کند. مهدی آذرپندار نیز 
در بخش��ی از این میزگرد گفت: من فکر می کنم 
این موضوعات و مضامین نیستند که تعیین کننده 
استقبال فیلم توسط مردم باشند. درواقع نمی توان 
گفت فیلم های تاریخی یا سیاسی یا اجتماعی الزاما 
مورد توجه مردم قرار خواهند گرفت یا خیر.... این 
رویکردها هستند که ملاک انتخاب مردم اند. برای 
مثال 2 فیلم »س��یانور« و »امکان مینا« در یک 
موضوع واحد با 2 رویکرد مختلف ساخته می شوند 
ام��ا برخورد حاکمیت و م��ردم با فیلم ها متفاوت 
اس��ت. آذرپندار افزود: فیلم سیاسی ساختن را بد 
ندانیم و اگر متلک سیاس��ی می اندازیم سرمان را 

بالا بگیریم و بگوییم فیلم سیاسی ساخته ایم. فیلم 
»پول چوبی« ش��ما پر از متلک، زندانی سیاسی 
و... اس��ت. این قابل انکار نیست. فیلم شما، نظیر 
فیلم هایی همچون »کازابلانکا«، »بر باد رفته« و... 
یک فیلم عاشقانه در بستر سیاسی روایت می شود. 

 ظرفیت دولت قبل بیشتر بود ■
مهدی کرم پور در بخش دیگری از این گفت وگو 
ادامه داد: فیلمسازی که فیلم سیاسی می سازد با 
کمی لرزیدن ممکن است به دام فیلم پروپاگاندا 
بیفتد. ای��ن یک مرزی دارد. البته فیلم پروپاگاندا 
را نیز فیلم بدی نمی دانم. معتقدم سانس��ور در 2 
س��ر طیف حزب اللهی و روشنفکری وجود دارد و 
این همان چیزی اس��ت که فیلمساز از اظهارنظر 
2 جری��ان علیه خودش می ترس��د. من 2 س��ال 
فیلمم متوقف شد. حتی جرأت نمی کنم فیلمم را 
در بس��تر یک اتفاق سیاسی روایت کنم و بگویم 
آن چیزی که این میان مهم اس��ت عش��ق است. 
همه گروه های سیاسی باید زمینه را فراهم کنیم 
که همه درباره همه مسائل فیلم بسازند و در این 
صورت احتمال فروش خوب این فیلم ها نیز وجود 

دارد. هر چند ظرفیت دولت آقای احمدی نژاد در 
برخی زمینه ها نشان داده شد بیشتر است؛ حداقل 

مدیران سینمایی او این را نشان دادند.
تجربه فشار روشنفکران بر سینما ■

آذرپن��دار نی��ز بی��ان داش��ت: در دولت قبل 
فیلم های سیاس��ی متعددی س��اخته شد، حتی 
تصویر احمدی نژاد در گورستان به نمایش درآمد 
اما نه تنها توقیف نشد بلکه مورد حمایت هم قرار 
گرفت اما سانس��ور در جریان روشنفکری بیشتر 
است. می خواهید من تجربه بازیگرانی را بگویم که 
با فیلمنامه من مشکلی ندارند اما بعد از صحبت با 
دیگران به ناگهان روز تولید شانه خالی می کنند و 
قید بازی در فیلم را می زنند؟! این منتقد س��ینما 
افزود: این شدت از سانسور که در حین تولید مانع 
از بازی بازیگر شود، فقط و فقط مخصوص نظام های 
در حال فروپاش��ی است. امروز جریان روشنفکری 
در حال نابودی است که دست به چنین کارهایی 
می زند. من آرزو می کنم زمانی برسد که بازیگران 
بعد از رسیدن فیلمنامه به دست شان برای بازی در 
آن فیلم آزاد باشند. متاسفانه فشار از طرف کسانی 

است که اسم خودشان را سینماگر گذاشته اند. وی 
ادامه داد: 4 تا نقد علیه یک فیلمس��از را با فش��ار 
س��نگین حین تولید نمی توان مقایسه کرد. من 
طرفدار شفافیت هس��تم. می گویم شفاف باشید. 
با همان نگاهی که برای س��ینما فیلم می سازند، 
برای تلویزیون چرا نمی س��ازند؟ چرا شفاف بیان 
نمی کنن��د. برخی مضامین مثل اسیدپاش��ی در 
س��ینمای ایران فرصت فیلم شدن پیدا می کنند 
اما موضوعاتی مثل حادثه من��ا یا انفجار در دفتر 

نخست وزیری کنار گذاشته می شوند.
 کرم پور: ان ش�اءالله بزودی شاهد فروپاشی  ■

جریان روشنفکری باشیم!
در ادامه کرم پور بیان داشت: من در این زمینه 
با شما موافقم. ان ش��اءالله بزودی شاهد فروپاشی 
این جریان باشیم. من خیلی خوشحالم که شما به 
سینما آمدید و فیلم تان را ساخته اید تا حرف خود 
را بزنید. به همگی این فرصت داده شود تا آن زمان 
بتوان گفت س��ینمای سیاسی رشد می کند. وی 
بیان داشت: من فیلم هایی را که در نقد حاکمیت 
هستند، فیلم های سیاسی می دانم. فیلمی که بر 
جامعه اش اثرگذار اس��ت و حرف مردم را می زند 
نه حرف دولت ها را، یک فیلم سیاس��ی محسوب 
می ش��ود. آذرپندار نیز خاطرنش��ان کرد: این به 
ساختار حکومت ها هم بستگی دارد. اگر دولت ها 
برخاس��ته از دل مردم باش��ند اش��کالی ندارد در 
حمایت از حکومت نیز فیلم بسازیم. البته راه نقد 
همیشه باز است. فیلمی مثل »آژانس شیشه ای« 
به هیچ وجه اپوزیسیون نیست، پوزیسیون است. 
اما حرف مردم را می زند و نقد می کند و بسیار هم 

مورد توجه قرار گرفت و موفق بود.

خواننده آهنگ ه��ای انقلابی گفت: در 
بخش بس��یج تمام ارگان هایی که کار 
کردم، عضویت داش��تم. به گزارش باشگاه خبرنگاران 
جوان، محمد گلریز، خواننده و موسیقیدان کشورمان 
با اشاره به بسیجی بودنش، گفت: عضویتم در بسیج به 
اوایل انقلاب اسلامی ایران و زمانی که امام خمینی)ره( 
فرمان تش��کیل بس��یج را دادند، بازمی گردد. از همان 
ابتدا بس��یجی بودم و س��عی می کردم در قالب هنر، 
آثاری در خور این لش��کر مخلص خدا تهیه کنم. وی 

درباره نخستین قطعه ای که برای بسیج خوانده است، 
اظهار کرد: نخستین قطعه ای که برای بسیج ساختم، 
»ای بسیجی« نام دارد. خوشبختانه این قطعه خیلی 
مورد توجه واقع ش��د.  ای بسیجی به نوعی شناسنامه 
بس��یجیان بود. حتی پس از ساخته شدنش موسیقی 

تصویرش س��اخته ش��د و به نوعی الگوی بسیاری از 
خوانندگان قطعه های ارزشی قرار گرفت. خواننده قطعه 
»خجس��ته باد این پیروزی« درباره فعالیت هایش در 
بسیج بیان کرد: من همیشه یک بسیجی بودم. جالب 
اینکه در تمام بخش های بسیج نیز عضویت داشتم. از 

بسیج سازندگی گرفته که از راه آن وارد جبهه شدم تا 
بسیج مستضعفین و... . همچنین در تمام ارگان هایی 
که کار کردم، در بخش بسیجش نیز عضویت داشتم. 
گلریز با اشاره به قطعاتی که برای شهدا خوانده است، 
گف��ت: زمان جنگ، تلاش می کردم ب��رای هر یک از 
رزمندگان مش��هور که توفیق شهادت پیدا می کردند، 
قطعه ای بس��ازم. مثلا برای شهیدان بهشتی، رجایی، 
باهنر و... قطعه هایی ساختم که از نظر محتوایی قوی 

بوده و با استقبال فراوان مردم نیز مواجه شد.

میزگرد جنجالی سینمای سیاسی در »هفت«

از دعای کرم پور برای فروپاشی جریان روشنفکری تا تجربه فیلمسازی در فشار

محمد گلریز:

همیشه یک بسیجی بودم
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